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Kl. 17:18 
Fjerde næstformand (Helge Adam Møller): 
Så er det ministeren. 

Kl. 17:18 
Fødevareministeren (Eva Kjer Hansen): 
Jeg har forstået, at Socialdemokraterne ønsker, 
at der skal være en særlig lovgivning angående 
arbejdsmiljø, når det drejer sig om den økologi- 
ske produktion. Jeg har bare ikke forstået syns- 
punktet, og jeg er uenig i synspunktet, for jeg sy- 
nes, det er noget underligt noget at sige, at ar- 
bejdsmiljøet er vigtigere for de medarbejdere, 
der er i den økologiske produktion, end for de 
medarbejdere, der er inden for alle andre pro- 
duktionsområder. Der vil jeg altså fastholde at vi 
skal have et ensartet sæt af arbejdsmiljøregler, 
og at det er alle, der er forpligtede til at efterleve 
det regelsæt, der gælder. 

Kl. 17:19 
Fjerde næstformand (Helge Adam Møller): 
Tak til ministeren. 

Da der ikke er flere, der har bedt om ordet, er 
forhandlingen afsluttet. 

Jeg foreslår, at lovforslaget henvises til Udvalget 
for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri. Hvis ingen 
gør indsigelse, betragter jeg det som vedtaget. 

Det er vedtaget. 

Det næste punkt på dagsordenen er: 
13) 1. behandling af lovforslag nr. L 71: 
Forslag til lov om ændring af lov om Arbejds- 
markedets Tillægspension. (Kompetenceud- 
viklings- og uddannelsesfonde). 
Af beskæftigelsesministeren (Claus Hjort Frede- 
riksen). 
(Fremsættelse 06.02.2008). 

Kl. 17:19 
Forhandling 

Fjerde næstformand (Helge Adam Møller): 
Forhandlingen er åbnet, og den første, der får 
ordet, er Venstres ordfører, hr. Jens Vibjerg. 

Kl. 17:20 
(Ordfører) 
Jens Vibjerg (V): 
Vi må nok sige, at det her forslag, i modsætning 
til det, som Tinget lige har behandlet, er et ret lil- 

le forslag, men det er trods alt et vigtigt forslag 
for dem, det handler om. 

Det er LO og DA, der har anmodet om, at 
ATP får hjemmel til at yde teknisk og admini- 
strativ bistand til driften af kompetenceudvik- 
lingsfonde og uddannelsesfonde. ATP kan i dag 
tilbyde en række ydelser til f.eks. pensionsord- 
ninger, barseludligningsordninger osv., men 
ATP har altså ikke lovlig hjemmel til at yde den 
bistand, når det gælder disse kompetenceudvik- 
lings- og uddannelsesfonde. 

Det er den hjemmel, som vi med dette lovfor- 
slag giver ATP. Det ønsker arbejdsmarkedets 
parter, og vi ønsker i Venstre, at de skal have op- 
fyldt det ønske, så derfor støtter Venstre lovfor- 
slaget. 

Kl. 17:21 
Fjerde næstformand (Helge Adam Møller): 
Tak for det. Og den næste ordfører er den social- 
demokratiske ordfører, hr. Leif Lahn Jensen. 

Kl. 17:21 
(Ordfører) 
Leif Lahn Jensen (S): 
En af de store opgaver ude på arbejdspladserne i 
dag er at få opkvalificeret de ansatte, så vores ar- 
bejdsstyrke vil blive meget dygtigere og også vil 
bevare lysten til hele tiden at udvikle sig. 

Det er utrolig vigtigt for vores samfund at føl- 
ge med udviklingen for at kunne stå imod glo- 
baliseringen, og det er også utrolig vigtigt, at vi 
sikrer, at vores arbejdsstyrke fortsat vil være 
blandt de dygtigste i verden. 

Det lykkes kun, hvis den enkelte har lyst til 
det og også får mulighederne for det, og hvis de 
ansatte og virksomhederne ikke møder mod- 
stand mod mål, de sætter sig. Derfor bliver der 
gjort et stort stykke arbejde ude i virksomheder- 
ne og i kommunerne for at holde fokus på vide- 
reuddannelse og kompetenceudvikling. 

Det, at den enkelte bliver løftet og føler sig 
som en vigtig brik i virksomheden, betyder me- 
get for den ansatte og i sidste ende for hele virk- 
somheden. 

Det forslag, som kommer fra DA og LO, viser 
klart og tydeligt den seriøsitet, der er omkring 
videreuddannelse og kompetenceudvikling. 
Man ved også derude, at man skal løfte i flok, da 
det er en fordel for alle. Derfor har DA og LO 
ved de seneste overenskomstforhandlinger be- 
sluttet at lave en central kompetenceudviklings- 
fond, som netop skal yde tilskud til virksomhe- 
dernes omkostninger i forbindelse med arbejdet 
'med at få en afklaring af den enkeltes læse-, skri- 
ve- og regnefærdigheder samt deltagelse i vide- 
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reuddannelse. Det er en fond, som er en videre- 
førelse af de kendte uddannelsesaftaler, som lig- 
ger på området, og som åbner mulighed for, at 
der igen kan ydes teknisk og administrativ bi- 
stand til tiltag på området. 

For at gøre det lettere foreslår man så hermed, 
at ATP overtager den administrative del af fon- 
dene. 

Socialdemokratiet sætter stor pris på det ar- 
bejde, man gør for at udvikle sine medarbejdere, 
og vi sætter også stor pris på den fælles forståel- 
se for det arbejde, der er mellem overenskomst- 
parterne. Derfor er vi selvfølgelig interesseret i 
at støtte det her forslag og støtter samtidig, at 
der hermed åbnes op for muligheden for, at alle 
andre kan følge med. 

Kl. 17:23 
Fjerde næstformand (Helge Adam Møller): 
Tak til ordføreren. Vi går videre i ordførerræk- 
ken, og det er Dansk Folkepartis ordfører, hr. 
Bent Bøgsted. 

Kl. 17:23 
(Ordfører) 
Bent Bøgsted (DF): 
Vi fik jo en længere forklaring her om baggrun- 
den for, hvorfor LO og DA har henvendt sig til 
beskæftigelsesministeren og anmodet om, at 
ATP kan få lov til at yde teknisk og administra- 
tiv hjælp og bistand til driften af kompetenceud- 
viklingsfonde og uddannelsesfonde. Det er også 
helt fint at høre baggrunden, men det har ikke 
som sådan noget at gøre med det lovforslag, vi 
behandler her. 

Allerede i dag kan ATP jo yde hjælp til for- 
skellige pensionsordninger i form af teknisk bi- 
stand, men da det ikke er omtalt i ATP's eksiste- 
rende muligheder, kræver det en lovændring. 
Der er alene tale om varetagelse af administrativ 
og teknisk bistand til kompetenceudvikling og 
uddannelsesmæssige formål, og det er noget, 
der er oprettet ved kollektive aftaler. 

Dansk Folkeparti kan støtte forslaget. 
Kl. 17:24 

Fjerde næstformand (Helge Adam Møller): 
Tak til ordføreren. Så er det SF, og der er ordføre- 
ren hr. Eigil Andersen. 

Kl. 17:24 
(Ordfører) 
Eigil Andersen (SF): 
Det er godt og fremadrettet, at arbejdsmarkedets 
parter har aftalt at oprette en kompetenceudvik- 
lingsfond og en uddannelsesfond. Det er også 
meget positivt, at vi har et sted, nemlig ATP, 

som er meget billig i sin administration af diver- 
se pensionsordninger, og som gør arbejdet så 
godt og billigt, at LO og Dansk Arbejdsgiverfor- 
ening er interesseret i at lade ATP administrere 
indbetalinger m.v. til deres uddannelsesfond. 

SF støtter derfor også, at loven ændres, så 
ATP får mulighed for at sige ja til opgaven fra 
sådanne uddannelsesfonde. 

Kl. 17:25 
Fjerde næstformand (Helge Adam Møller): 
Tak til ordføreren. Så er det den konservative 
ordfører, hr. Knud Kristensen. 

Kl. 17:25 
(Ordfører) 
Knud Kristensen (KF): 
Lovforslag nr. L 71 er fremsat på baggrund af, at 
LO og DA i fællesskab har anmodet Beskæftigel- 
sesministeriet om, at ATP kunne yde teknisk og 
administrativ bistand til drift af kompetencegi- 
vende fonde og uddannelsesfonde m.v. Det kræ- 
ver en selvstændig lovhjemmel, fordi lovforsla- 
get ligger uden for de eksisterende muligheder, 
som er inden for ATP's lovprogram. 

Lovforslaget er en ganske naturlig udvikling i 
en tid, hvor arbejdsmarkedet ændrer sig med 
hastige skridt, samt det, at der stilles nye og 
skrappere krav til arbejdsmarkedets kompeten- 
cer, herunder at det jo er den enkelte medarbej- 
der, der stilles større krav til, og derfor er det her 
medvirkende til, at vi kan optimere de kompe- 
tencer, som den enkelte medarbejder netop skal 
have for at kunne yde den indsats, der skal ydes 
for netop at være på arbejdsmarkedet på de 
mange specielle arbejdspladser, hvor der stilles 
større krav. 

Det Konservative Folkeparti støtter lovforsla- 
get. 

Kl. 17:27 
Fjerde næstformand (Helge Adam Møller): 
Tak til ordføreren. Så er det den radikale ordfø- 
rer, og det er hr. Morten Østergaard. 

Kl. 17:27 
(Ordfører) 
Morten Østergaard (RV): 
Lovforslaget her imødekommer jo et ønske fra 
parterne om, at ATP får hjemmel til at bistå med 
driften af de her fonde til kompetenceudvikling 
og uddannelse. Det er et naturligt ønske, som gi- 
ver ATP muligheder for at administrere fonde- 
nes økonomi, hvilket ATP's særlige stilling jo 
gør dem velegnet til, og derfor skal vi ikke træk- 
ke det vældigt i langdrag, men blot sige, at det 
kan vi varmt støtte. 
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Kl. 17:27 
Fjerde næstformand (Helge Adam Møller): 
Det går godt og hurtigt. 

Så er det Enhedslistens ordfører, og det er fru 
Line Barfod. 

Kl. 17:27 
(Ordfører) 
Line Barfod (EL): 
Enhedslisten kan også støtte forslaget, som jo -  
som alle andre også har sagt -  er fremsat på bag- 
grund af en indstilling fra arbejdsmarkedets 
parter, så den eneste bemærkning, jeg vil knytte 
til det, er, at der altså er brug for, at vi også her- 
inde begynder at diskutere, hvad det er for en 
investeringspolitik, man fører fra ATP. Jeg er 
godt klar over, at det nok ikke bliver de store be- 
løb, der investeres fra de her fonde, fordi det er 
meningen, at de løbende skal udbetales, men 
der er behov for, at vi får diskuteret, hvad det er, 
man investerer de penge i, som jo er nogle, vi 
ved lov har fastlagt, at ATP skal behandle. 

Det er et problem, at ATP nogle steder inve- 
sterer i strid med det, vi ellers går og arbejder 
for internationalt -  man investerer i Burma og 
andre steder. Det vil være et problem, hvis man 
investerer i virksomheder, der benytter børnear- 
bejde, tvangsarbejde og slavearbejde rundtom i 
verden. Det vil være et problem, hvis man inve- 
sterer i våbenproduktion, klyngebomber osv., og 
derfor bliver vi nødt til at diskutere, hvad det er 
for nogle etiske regler, der skal gælde i forhold 
til ATP's og andre af de store fondes investerin- 
ger af midler. 

Kl. 17:28 
Fjerde næstformand (Helge Adam Møller): 
Tak til ordføreren. Så er det beskæftigelsesmini- 
steren. 

Kl. 17:28 
Beskæftigelsesministeren (Claus Hjort Frede- 
riksen): 
Forslaget ligger i naturlig forlængelse af det, ar- 
bejdsmarkedets parter gennem en længere år- 
række har varetaget, nemlig en betydelig ud- 
dannelsesmæssig opgave. Jeg er glad for, at vi 
gennem denne mindre ændring af lov om ar., 
bejdsmarkedets tillægspension kan yde endnu 
et bidrag til den fremadrettede indsats for vide- 
reudviklingen af et fleksibelt arbejdsmarked 
med en velkvalificeret arbejdskraft. 

Jeg vil gerne takke for tilslutningen til lovfor- 
slaget, og jeg synes, at de spørgsmål, der er ble- 
vet rejst -  nu senest af fru Line Barfod -  kan vi 
vende tilbage til i udvalgsbehandlingen. 

Kl. 17:29 
Den fg. formand (Pernille Frahm): 
Tak til ministeren. 

Da der ikke er flere, der har bedt om ordet, er 
forhandlingen sluttet. 

Jeg foreslår, at lovforslaget henvises til Arbejds- 
markedsudvalget. Hvis ingen gør indsigelse, be- 
tragter jeg dette som vedtaget. 

Det er vedtaget. 

Det næste punkt på dagsordenen er: 
14) 1. behandling af lovforslag nr. L 70: 
Forslag til lov om ændring af lov om udstatio- 
nering af lønmodtagere. (Anmeldelsespligt i 
forbindelse med udstationering). 
Af beskæftigelsesministeren (Claus Hjort Frede- 
riksen). 
(Fremsættelse 06.02.2008). 

Kl. 17:30 
Forhandling 

Den fg. formand (Pernille Frahm): 
Forhandlingen er åbnet. 

Hr. Erling Bonnesen som ordfører for Venstre. 
Værsgo. 

Kl. 17:30 
(Ordfører) 
Erling Bonnesen (V): 
Tak for det. Angående L 70 skal jeg sige, at vi be- 
finder os i en international verden, hvor arbejds- 
kraften kan bevæge sig frit på tværs af grænser- 
ne. Det er godt, og det er en gevinst, når der er 
mangel på arbejdskraft, men det medfører også 
et ansvar for at etablere nogle vilkår for de ud- 
stationerede lønmodtagere, der er lige så gode 
som danskernes. 

Formålet med en anmeldelsespligt i forbin- 
delse med udstationering er at sikre et forbedret 
datagrundlag for de offentlige myndigheder, så 
de kan føre et effektivt tilsyn med, at udenland- 
ske virksomheder og deres ansatte overholder 
dansk lovgivning. Konkret går pligten ud på at 
anmelde en række oplysninger til Erhvervs- og 
Selskabsstyrelsen, hvor der etableres et register 
over udenlandske tjenesteydere, et såkaldt RUT- 
register. Myndigheder kan trække på oplysnin- 
gerne til brug for eventuel efterfølgende kontrol 
af f.eks. arbejdsmiljøloven og skattereglerne, og 


